
Vyjádření Petra Pavla 

k česko-lichtenštejnskému 

sporu 
 

 

1.  

Prezident Petr Pavel se v září, během Valného shromáždění OSN v New Yorku, setkal na 

neformální schůzce mezi čtyřma očima s princem Aloisem z Lichtenštejna. ČTK 

(Lichtenštejnsko chce hledat řešení sporu s ČR i mimosoudně, řekl Pavlovi princ, ČTK, 19. 9. 

2023) a řada dalších médií o tom následně informovala následovně:  

 

Lichtenštejnsko chce hledat řešení sporu o majetek v Česku vyvlastněný po válce 

lichtenštejnskému vládnoucímu rodu i mimosoudní cestou. Při setkání s českým 

prezidentem Petrem Pavlem v New Yorku to dnes řekl lichtenštejnský dědičný princ 

Alois, sdělil novinářům Hrad. Vaduz se před třemi lety kvůli tomuto sporu obrátil na 

Evropský soud pro lidská práva (ESLP) ve Štrasburku, ten ale zatím o jeho stížnosti 

nerozhodl. 

"Setkání s princem Lichtenštejnského knížectví Aloisem z Lichtenštejna proběhlo mezi 

čtyřma očima. Partneři se shodují v otázce ruské agrese na Ukrajině. Oba vnímají potřebu 

rozvíjet vzájemné vztahy v mnoha sférách společenského života bez ohledu na probíhající 

spor před Evropským soudem pro lidská práva," informoval o obsahu schůzky tiskový odbor 

Hradu. 

Princ Alois v roce 2004 převzal většinu pravomocí svého otce, knížete Hanse Adama II. 

Vztahy Vaduzu a Prahy v posledních letech kalí spory o majetek, který československý stát po 

druhé světové válce vyvlastnil na základě dekretů prezidenta Edvarda Beneše. Kromě ESLP 

řeší řadu žalob i české soudy. 

 

  



2.  

O schůzce s princem Aloisem v NY pak prezident Petr Pavel promluvil v rozhovoru pro Deník 

N na konci září (Chci slyšet důvody, proč máme mít velvyslance v Moskvě, Deník N, 26. 9. 

223). 

Bilaterální schůzku jste měl v New Yorku i s lichtenštejnským dědičným princem 

Aloisem. Lichtenštejnové přitom podali na Česko stížnost k Evropskému soudu pro 

lidská práva, probíhá navíc ještě několik soudních řízení o určení vlastnického práva na 

českém území. Lichtenštejnové také už delší dobu hovoří o mimosoudním vyrovnání. 

Řešili jste to? 

Bavili jsme se o tom poměrně dlouho a ne poprvé. Musím říct, že se těším na to, až se o tom 

tématu pobavím s předsedou vlády, protože to, co jsem se dozvěděl od prince, mi znělo velice 

sympaticky. Když to shrnu do několika bodů: Lichtenštejnsko nepožaduje navrácení majetku, 

nepožaduje finanční vyrovnání. To, o co jim jde, je společná správa toho majetku. Jinými 

slovy vytvoření nějakého fondu nebo nadace mezi Lichtenštejnskem a Českou republikou, 

který by se společně staral o údržbu a provozování majetku, o kterém se bavíme, především 

kulturních památek (rod Lichtenštejnů měl původně v majetku například Lednicko-valtický 

areál, zapsaný nyní na seznam světového kulturního dědictví UNESCO, na základě tzv. 

Benešových dekretů o něj ale v roce 1945 přišel, pozn. red.). Pokud by to bylo v této podobě, 

pak si myslím, že by to bylo velice solidní vyrovnání, ke kterému bychom soud opravdu 

nepotřebovali. 

Těším se, že se s premiérem pobavím o tom, v jakém stavu vyjednávání vlastně je, kde jsou ty 

překážky. Z toho, co říkal kníže, v tom opravdu žádný spor nevidím. Majetky by pořád byly 

ve vlastnictví českého státu. Lichtenštejnové neusilují o změnu vlastnictví ani o žádné 

kompenzace, opravdu jim jde jen o tu správu. 

 



3.  

V říjnu, při své cestě do Štrasburku, se prezident Petr Pavel sešel s českou zástupkyní 

Evropského soudu pro lidská práva Kateřinou Šimáčkovou. Mluvil s ní o sporu Česka 

s Lichtenštejnskem. Pro Prahu by podle Pavla bylo nejlepší mimosoudní vyrovnání. 

V ČT na dotaz reportérky Deníku N řekl (Tisková konference Petra Pavla po vystoupení v EP, 

ČT, 4. 10. 20123): 

 

Deník N: 

 

Já jsem si všimla vaší poznámky, že jste mluvil s paní doktorkou Šimáčkovou vlastně i o 

situaci lichtenštejnského dědictví, chápu-li to správně.  My jsem se bavili v rozhovoru tady o 

tom, vy jste mi řekl, že byste to chtěl řešit i s panem předsedou vlády tak se chci zeptat o čem 

vlastně to přesně bylo to jednání tady a zda jste již měl možnost to s vládou nějak řešit? 

 

Odpověď Petr Pavel: 

 

S předsedou vlády jsem o tom ještě nemluvil, já si myslím, že krok, který by teď měl nastat je 

v závislosti na informacích, které mi sdělil lichtenštejnský princ, se podívat, jestli dosavadní 

průběh soudního sporu je v souladu s tím, co on říkal, nebo jestli to, co od něj zaznělo, 

nahrává nějaké nové situaci, kterou bychom měli kultivovaně zužitkovat, a pokud nastane 

jakýkoliv prostor vyřešit ten spor mimosoudně, tak bychom touto cestou měli jít. Ale, jak 

říkám, jednání (se zástupci vlády) v tomto směru ještě neproběhlo, takže nechci dělat žádné 

závěry,“ 

 

 


